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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصــادی - عبدالناصر 

همتــی، وزیر امور اقتصــادی دولت 
چهاردهم گفت: آن چیزی که در برنامه 
به مجلس ارائه کردم، تقریبا ۱۴ چالش 

مهــم اقتصادی داریم که چند مورد آن 
اهمیت زیادی دارد. تمام فعالیت هایی 
که در اقتصاد انجام می دهیم باید اثر آن 

در ۴ مولفه مهم اقتصادی نمایان شود. 
کنترل تورم، رشــد بــالای اقتصادی، 
توزیع عادلانه درآمد و کاهش بیکاری 

این موارد هستند.
او افزود: طی ۲۰ سال گذشته در 
کشــور نوسان رشد اقتصادی داشتیم، 
به ایــن دلیل که اقتصاد ما منابع محور 
اســت. به این معنا کــه هر زمان تولید 
نفت ما بالا رفته، رشد ما افزایشی بوده 
و هر زمان تولیــد نفت ما پایین بوده، 
رشد اقتصادی ما کاهش داشته است. 
این نوسان باعث نااطمینانی در اقتصاد 

خواهد شد.
اسب زین شده تحویل دولت 

چهاردهم نشده است
همتی ادامه داد: تورم اخیرا چهل 
درصد شــده که به شــدت خطرناک 
اســت و قدرت مردم و نرخ پس انداز 
در حال کاهش اســت. توزیع درآمد 
هم وضعیت مشابهی دارد؛ یارانه های 
آشــکار و پنهــان زیــادی پرداخت 
می شود و وضعیت فقر شرایط مناسبی 
ندارد. نرخ بیــکاری بالایی داریم و با 
نرخ مشــارکت ســال ۹۸، ۱۳ درصد 
نرخ بیکاری ما اســت.  گاهی اوقات 
دوســتان می گویند اســب زین شده 
تحویل دولت چهاردهم شــده است! 
این چه اســب زین کرده ای اســت که 
تورم ۴۰ درصد اســت، نرخ ارز روی 
۶۰ هزار تومان اســت، ۲۰-۳۰ درصد 
هم کسری بودجه داریم و نرخ بیکاری 

هم ۱۲-۱۳ درصد است؟
همتی گفت: رشــد اقتصادی در 

حال حاضر ۴.۵ درصد است و انتظار 
من این اســت این رقم تا پایان سال به 
زیر ۴ درصد برســد. تجارت خارجی 
غیر نفتی ما تنها در ســال های ۹۵ و ۹۷ 
مثبت بوده و در ســال های دیگر منفی 
بوده اســت و در چند سال گذشته به 
منفی ۱۷ میلیارد دلار رســیده ایم. اگر 
این روند ادامه پیدا کند، باعث می شود 
درآمد نفتی نیز برای واردات اســتفاده 
شــود و برای تولید اســتفاده نخواهد 
شد. دولت چهاردهم عزم دارد در این 

حوزه وارد شود.
وامی که بانک ها به خودشان 
پرداخــت می کنند بر اســاس 

آیین نامه است
او افــزود: وامی کــه بانک ها به 
خودشــان پرداخــت می کنند قرض 
الحسنه نیســت و نرخ سود دارد. این 
وام نیز بر اســاس آیین نامه و مقررات 
پرداخت می کنند. مــا باید از کارکنان 
بانــک نیز دفــاع کنیم و مســئله وام 
بانک ها نباید با مسئله وام ازدواج قاطی 
شود. وام ازدواج و فرزندآوری تکلیف 
بانک ها است و باید به آن عمل کنند و 
حتما این موضوع را پیگیری می کنیم.

بایــد در کســب و کار و 
ایجاد  ســهولت  سرمایه گذاری 

کنیم
همتــی در خصوص ســازوکار 
رشــد گفت: در قانون مشخص شده 
که ۲.۸ درصد از رشــد اقتصادی باید 
از طریق بهره وری باشــد. در دو دهه 
گذشــته بهره وری ما یا صفر و یا منفی 

بوده اســت یا اگر رشدی داشته، انقدر 
جدی نبوده است. باید در کسب و کار 
و سرمایه گذاری سهولت ایجاد کنیم و 
اقتصــاد را پیش بینی پذیر کنیم تا مردم 
سرمایه گذاری کنند. در ۵ درصد باقی 
مانده نیز باید ســرمایه گذاری مولد را 
تشــویق کنیم که آن هــم با پیش بینی 

پذیری اقتصاد محقق خواهد شد.
یکی از اهداف ما این اســت که 

اعتماد را به بورس برگردانیم
او افــزود: در بــازار بــورس نا 
اطمینانــی ایجــاد کردیــم و یکی از 
اهداف ما این اســت کــه اعتماد را به 
بــورس برگردانیم که این نیازمند یک 

ســری اقدامات است. اگر تصمیماتی 
قرار باشد گرفته شود که در میان مدت 
ســرمایه های مردم را تحت تاثیر قرار 
دهد، بــا آن مخالفت خواهم کرد. اگر 
اعتمــاد بازنگردد، رشــد اقتصادی ۸ 

درصدی معنا نخواهد داشت.
کفایــت ســرمایه برخی از 

بانک های ما منفی است
وزیر اقتصاد گفت: کمک دولت 
به کنترل تورم، کنترل کســری بودجه 
و ناترازی بانک ها اســت؛ ســرمایه 
برخی از بانک های ما منفی است. البته 
شــوک هایی ممکن است باعث تورم 
بشود، مانند شــوک ارز که امیدواریم 
ایــن اتفاقات نیفتد. تــاش می کنیم 
که تورم برای نفع مردم کنترل شــود. 
دلیل ناترازی بودجه عدم تحقق موارد 
پیش بینی شــده در بودجه است. ما به 
دنبال عدالــت مالیاتی و جلوگیری از 
فرار های مالیاتی هســتیم. البته وظیفه 
سازمان امور مالیاتی تنظیم گری اقتصاد 

نیز هســت و طبق مصوبــه قانونی، 
مالیات واحد هــای تولیدی از این ماه 
۵ درصد کم می شــود و حدود ۵ هزار 
میلیارد تومــان مالیات تولیدکنندگان 
بازگردانده می شــود. در حال حاضر 
سهم مالیات از تولید ناخالص داخلی 

۷ درصد است.

در  شــوک آور  کارهــای 
اقتصاد نباید انجام دهیم

همتی در بخش دیگری از برنامه 
با بیان اینکه ما الان در موقعیتی نیستیم 
که به ســبد کالای اساسی مردم آسیبی 
برســد، گفت: من شخصا معتقدم در 
همــه زمینه ها از جملــه در موضوع 
بنزیــن، کارهایــی کــه در اقتصاد، 
شــوک آور اســت را الان نباید انجام 
دهیــم و جامعه هم تحمل آن را ندارد. 
باید بنشینیم و راهکارهایی پیدا کنیم که 

ناترازی آنها را هم کاهش دهیم. 
او ادامه داد: در خصوص بنزین، 
بحث های خوبی از جانب کارشناسان 
مطرح می شود. برخی از آنها می گویند 
شــما که می گویید قیمت بنزین باید 
بین المللی شــود، آیا خودرو را هم به 
قیمت بین المللی می فروشید یا اینکه 
ماشــین ۲۰ هــزار دلاری را در داخل 
کشــور ۶۰ هزار دلار می فروشید؟! آیا 
ماشــین های ما الان واقعا کم مصرف 

هستند؟! 
وزیر اقتصــاد اضافه کــرد: در 
تصمیم گیــری درباره این موضوعات 
باید همه مســائل را با هــم و در یک 
بســته دیدید وگرنه عما باعث وارد 
آوردن یــک صدمه دیگــر به قدرت 
خرید مردم می شــود. به نظر من، نباید 
بــه این موضوعات، ســاده نگاه کرد. 
برخــی می گویند قیمــت بنزین را به 
قیمت منطقه برسانید تا قاچاق نشود. 
این حرف درست است اما اثر تورمی 

آن را که نمی شود کتمان کرد. 

همتی وزیر اقتصاد:

اسب زین شده تحویل نگرفتیم؛جامعه 
تحمل یک شوک قیمتی دیگر را ندارد!

وزیر اقتصاد گفت: یکی از اهداف ما این است که اعتماد را به بورس برگردانیم چرا که در غیر این صورت رشد اقتصادی
 ۸ درصدی معنا نخواهد داشت.

ماجرای موافقت بانک مرکزی با واردات همه  خودروها
 با ارز سپرده خود

گــروه اقتصادی - بانک مرکزی، ضمن اعام موافقت خود با تامین ارز خودروهای برقی از محل ســپرده خود، 
بهره مندی واردکنندگان از محل تامین » ارز سپرده خود « را در ثبت سفارش  ثبت آماری موافق بخش اول مقررات ارزی 
در مقررات بانک عامل را بامانع دانست.در پی بحث های مطروحه پیرامون تصمیم موافقت بانک مرکزی با واردات همه  
خودروها با ارز سپرده خود، رئیس سازمان توسعه تجارت تشریح کرد که این مجوز بانک مرکزی در وهله  نخست برای 
مناطق آزاد است و سپس برای سایر هم مجوز خواهد داد اما در کل ترجیح با واردات خودروهای برقی و هیبریدی است، 
با این حال برای سایر خودروها و کالا هم بانک مرکزی مشکلی ندارد اما شرایط احراز، کمی شرایط سختی دارد و اینگونه 
نیست که همه بتوانند واردات داشته باشند.هفته گذشته بود که بانک مرکزی موافقت خود با تخصیص ارز برای واردات 
خودروهای برقی را با ارسال نامه ای به رئیس سازمان توسعه تجارت اعام کرد.بانک مرکزی، ضمن اعام موافقت خود با 
تامین ارز خودروهای برقی از محل سپرده خود، بهره مندی واردکنندگان از محل تامین ارز »سپرده خود« را در ثبت سفارش  
ثبت آماری موافق بخش اول مقررات ارزی در مقررات بانک عامل را بامانع دانست.در پی این موضوع اما خبر دیگری 
توسط برخی رسانه ها و سایت ها در حال دست به دست شدن است که »بانک  مرکزی مجوز واردات خودرو با ارز سپرده  

خود را از خودروهای برقی به تمامی خودروها تعمیم داده و مجوز آن را صادر کرده است«
در حال حاضر این امر برای واردات از مناطق آزاد صادر شده است؛ اما ترجیح با خودروهای برقی و هیبریدی است 
.در رابطه با صحت و سقم این موضوع، مهدی ضیغمی- رئیس سازمان توسعه  تجارت- تشریح کرد: حقیقت امر در مورد 
این خبر این است که بانک مرکزی ابتداً برای واردات مناطق آزاد مجوز داده  است که واردات خودروها با ارز سپرده خود 
انجام شــود اما پس از آن، برای ســایر خودروها و حتی سایر کالا مجوز چنین مجوزی خواهد داد و مشکلی از این بابت 
نخواهد داشت. وی تصریح کرد: اما نکته مهم این است که شرایط احراز، یک مقداری سخت است. البته خوشبختانه کار 
آغاز شده و توانسته ایم تاکنون عدد خوبی از این محل، اقدامات لازم را انجام دهیم. ضمن اینکه تاکید می شود که ترجیح بر 
واردات خودروهای برقی و هیبریدی است. گفتی است، ''ارز سپرده ی خود'' در حقیقت به معنای ارزی است که در خارج 
از کشور وجود دارد و منشأ آن داخلی نیست. این ارز از محل صادرات نیست و ارزی نیست که در خارج از کشور مانده 
باشد. ضمن اینکه  این ارز می تواند مربوط به یک شخص خارجی یا سرمایه گذاری خارجی که می خواهد آن را در کشور 
مصرف کند باشد؛ فلذا در صورتی که این موارد را بانک عامل تشخیص دهد، امکان واردات خودرو با آن ارز وجود دارد.

افزایش مشکلات حقوقی مردم و سردرگمی قضات با تصویب لایحه تجارت

گــروه اقتصادی  - یک کارشــناس  
انرژی اظهار داشــت: اکنون شــرکت های 
چندملیتــی در کویت فعال بوده، مطالعاتی 
داشــته اند و مقادیر قابل توجهی هم گاز از 
میدان آرش استخراج می شود، بعبارت دیگر 
مقدمات کار در بخش کویت و عربســتان 

آماده شده و مشغول هستند.
محمــود خاقانی درباره بــازار گازی 
کویت و توان ایــران برای صادرات به این 
کشور اظهار داشت: در گذشته کویت به گاز 
نیاز داشت به طوری که در سال ۹۳ مقامات 
کویتی از جمله امیــر کویت به تهران آمده 
و مذاکراتــی با رئیس جمهــور وقت ایران 
داشــتند، بحث این بود کــه ایران بتواند به 
کویت گاز صــادر کند اما ایران بعد از آن با 
تحریم های مختلفی دست به گریبان شد و 
شــاید به تدریج کویت از اینکه ایران بتواند 
تولید گاز به ویژه گاز میادین پارس جنوبی 
را افزایش دهد و گاز اضافی برای صادرات 

داشته باشد؛ مأیوس شد. 
وی افــزود: کویــت در حال حاضر 
حدود ۶۵ تریلیون فوت مکعب ذخایر گازی 
دارد یعنی در ردیف بیستم از کشورهایی که 
مخازن گاز طبیعــی دارند؛ قرار دارد. یعنی 
حدود یک درصــد از منابع گازی جهان را 
دارد، این کشــور از سال ۲۰۱۷ به این طرف 
برنامه هایی را برای توسعه میادین آغاز کرد 
و شــرکت های چند ملیتی در این میادین 
ســرمایه گذاری کــرده و منابع گاز طبیعی 
و حتی نفت خام کویت را توســعه دادند، 
بنابراین کویت اکنون نیاز چندانی به واردات 
گاز از ایران ندارد. عاوه بر آن یک تاسیسات 
بســیار بزرگ واردات گاز طبیعی مایع هم 
ســرمایه گذاری کرده است با قطر هم یک 
قرارداد ۱۵ ســاله منعقد کرده که گاز طبیعی 

مایع را وارد کند. 
این کارشــناس حوزه انــرژی با بیان 
اینکه ما نه تنها میادین را توسعه نداده ایم؛ در 
حوزه کنترل مصرف نیز به دلیل تکنولوژی 
پایین تجهیزات و وســایل گازی خانگی، 
تجاری و صنعتی کاری نکرده ایم اما کویت 
با کمک فناوری های نوین و واردات ابزارها 
و تاسیساتی که مردم باید در خونه ها استفاده 
کنند توانسته مصرف را مدیریت کند و شاید 
حتی گاز اضافی هم داشته باشد عاوه بر این 
کویت توانسته تا سال جاری مسیحی یعنی 
۲۰۲۴ تولید گاز کشــور را به شرایط خوبی 
برساند. وی با اشاره به چشمداشت کویت و 
عربستان به میدان آرش)الدره( گفت: اکنون 
شرکت های چندملیتی در کویت فعال بوده 
و مطالعاتی داشته اند و مقادیر قابل توجهی 

هم گاز از این میدان اســتخراج می شــود، 
بعبارت دیگر مقدمات کار در بخش کویت 
و عربستان آماده شده و مشغول هستند. برای 
سرمایه گذاری هم چینی  و اروپایی ها مذاکره 
می کنند زیرا این مناطق مصرف کننده نهایی 

گاز این میدان خواهند بود. 
خاقانی ادامه داد: بعد از تحریم روسیه 
و کاهــش صادرات گاز روســیه به اروپا؛ 
اروپایی هــا بدنبال یک تامین کننده مطمئن 
بــرای امنیت گاز مورد نیاز خود هســتند 
بنابراین بعنوان مصرف کنندگان عمده گاز 
و نفت با اســتفاده از فناوری هایی که دارند 
در کویت سرمایه گذاری می کنند و محصول 
یعنی گاز تولیدی را نیز خودشان خریداری 
می کنند، مثا ســکوی بســیار سنگینی را 
چینی ها ســاخته و برای استقرار در فرزاد به 

عربستان انتقال می دهند. 
وی تاکید کرد: اکنــون ما نمی توانیم 
بگوییم فرصتی را در کویت برای صادرات 
گاز از دســت دادیم زیرا ما وارد کننده گاز 
شــده ایم، ما برای مصرف داخل کمبود گاز 
داریم، از ترکمنســتان وارد می کنیم. غیر از 
گاز  کمبود برق هم داریم که از ترکمنستان، 
جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنستان 
وارد می کنیم، هرچنــد مقداری هم گاز به 
ترکیه صادرات داریم. اما ترکیه محتاج گاز 
ما نیســت و بیشتر با روسیه رفاقت داشته و 
گاز مورد نیاز را از این کشور تامین می کند. 
در همین حال، در عراق هم شــرکت های 
چندملیتی از جمله شرکت های چینی ورود 
کرده و برای تولید گاز طبیعی سرمایه گذاری 

می کنند.

این کارشناس حوزه انرژی بیان داشت: 
ما فرصتی برای صادرات گاز به کویت ایجاد 
نکردیم که اکنون از دست رفته باشد، ما این 
فرصت را در طول حداقل ۲۵ سال گذشته 
داشــتیم که به تدریج از دســت دادیم، ما 
می توانستیم به عنوان بزرگترین تولیدکننده 
گاز طبیعی در منطقه شناخته شویم، در دولت 
هفتم و هشــتم با شرکت های شل و توتال 
قرارداد احداث کارخانه تبدیل گاز طبیعی 
به گاز طبیعی مایع یعنی ال ان جی را داشتیم 
که این شــرکت ها بتدریج در دولت نهم و 
دهم از ایران خارج شدند. هرچند در دولت 
یازدهم با موفقیت برجام به ایران برگشتند 
و طــی قراردادهای جدیــد قراردادهایی با 
توتال و سینوپک چین بسته شد اما آنها هم 
بعد از اینکه ترامــپ از برجام بیرون رفت 

پــروژه فاز ۱۱ پارس جنوبی را رها کردند و 
حتی پروژه هایی که ما مشترک در مرز عراق 
داشتیم هم متاســفانه توسط شرکت های 
چندملیتی رها شــد. این کارشناس انرژی 
افزود: اکنون دولت چهاردهم قول تعامل با 
دنیا را داده که رژیم صهیونیستی با تبلیغات 
وسیع جنگ روانی و اشاعه اسام هراسی و 
ایران هراسی در اروپا و آمریکا، کشورهای 
حوزه خلیج فارس و حوزه دریای کاسپین 
بدنبال جلوگیری از آن است، اگر ما بتوانیم 
این تبلیغات رو خنثی بکنیم و این هراس را به 
مسیر واقعی یعنی صهیونیسم هراسی تبدیل 
کنیم، موافق خواهیم بود. وی خاطرنشــان 
کرد: ما اکنــون می توانیم با جلب و جذب 
سرمایه های خارجی پتانسیل بالقوه ای را که 
در صنعت نفت و گاز  داریم توســعه دهیم 
و درواقع دیپلماسی انرژی  فقط منحصر به 
دیپلماسی هسته ای نباشد؛ دیپلماسی نفت و 

گاز را هم مد نظر قرار دهیم.

چشم داشت کویت به میدان آرش؛ سرنوشت گاز ایران چه می شود؟

گروه اقتصادی - مدیرکل امور 
اقتصــادی و مناطق ســازمان بنادر و 
دریانوردی با اشاره به رویکرد نوین این 
سازمان در مسیر جذب سرمایه گذاری 
بخــش غیردولتی، گفت: فرصت های 
ویژه و فوق العــاده ای در حوزه بندری 
و دریایی برای بخش خصوصی وجود 
دارد کــه باید از آن در راســتای تحقق 
توســعه اقتصاد دریامحــور، بهره برد. 
حسین یداللهی با اشاره به رویکردهای 
نوین سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در بنادر کشور، اظهار کرد: نگاه نوینی در 
بخش جذب سرمایه گذاری غیردولتی 
در بنادر کشور از سوی سازمان بنادر و 
دریانوردی مدنظر قرار گرفته است و با 
توجه به تنوع پروژه های جذب سرمایه 
گذار خصوصــی در حــوزه دریایی 
و بندری و مقوله بســیار مهم توســعه 
دریامحــور، می تــوان از این رویکرد 
نوین و همچنین ظرفیت سرمایه گذاری 

بخش غیردولتی به خوبی بهره برد.
داخل  زیرساخت های  ایجاد 
بندر از طریق ســرمایه گذاری 

بخش غیردولتی

وی بیــان کرد: تا کنون تاش می 
کردیم زیرساخت های داخل بندر )نه 
زیرســاخت های استراتژیک( از محل 
اعتبارات ســازمان بنادر و دریانوردی 
انجام شــود اما در رویــه جدید حتی 
زیرساخت های داخل بندر نیز از طریق 
بخش غیردولتی و در قالب قراردادهای 
BOT ایجاد می شود که در این راستا 
می توان به ســرمایه گذاری در انتقال 
فراورده های نفتی از طریق خطوط لوله 
در کریدورهای تخصصی، زیرساخت 
های دسترســی جــاده ای، ســرمایه 
گذاری در اراضی پشــتیبانی و...اشاره 
کــرد.  مدیرکل امور اقتصادی و مناطق 
ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به 
اینکه پروژه هایی که برای جذب سرمایه 
گذاری مدنظر قــرار گرفته اند، متنوع 
هستند، عنوان کرد: ایجاد زیرساخت ها 
به عنــوان یک رویه جدید مدنظر قرار 
گرفته است و در راستای توسعه اقتصاد 
دریامحــور می توان گام های بلندی را 
با همکاری و ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی برداشت و در این خصوص 
تاش کرده ایــم واگذاری ها از طریق 

مزایــده و فراخوان عمومی به صورت 
شفاف، انجام شود.

یداللهی با تاکید بر اینکه حرکت 
به ســمت نگهداری استاندارد و بهینه 
غات در دســتور کار سازمان بنادر و 
دریانوردی قرار دارد، خاطرنشان کرد: 
ظرفیت های بسیار خوبی در بنادر کشور 
جهت نگهداشت کالا به ویژه کالاهای 
اساسی ایجاد شده است و هدف گذاری 
در ایــن زمینه، اولویت بندی غات در 
ســیلوهای غات است چرا که امنیت 
غذایی، ســامت غذایی و ترانزیت در 
این حوزه مورد توجه جدی و بخشــی 
از ســرمایه گذاری ها به سمت سیلوی 
غات، رفته است. وی با اشاره به اینکه 
اقتصاد دریا در حوزه بین الملل به سمت 
استفاده از سوخت کم سولفور پیش رفته 
است، اظهار داشت: یکی از مهم ترین 
موارد برای توسعه حمل و نقل دریایی 
و بندری، شناورها هستند و با توجه به 
محدودیت های داخلــی که در زمینه 
تولید سوخت کم ســولفور در داخل 
کشور وجود دارد، بخش خصوصی می 

تواند به خوبی در این زمینه ورود کند.

ایجاد ســایت های ساخت و 
تعمیر شناورها در بنادر کشور 

مدیــرکل امور اقتصادی و مناطق 
سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه 
ایجاد ســایت های ســاخت و تعمیر 
شــناورها در بنادر کشور در دستورکار 
قرار گرفته اســت، گفت: همچنین از 
این قضیه غافل نیستیم که نیازمند ایجاد 
زیرســاخت های لازم برای توســعه 
ترانزیت هستیم و در بخش فراوردهای 
نفتی ظرفیت بالایــی داریم و در بنادر 
امام خمینی )ره( و بندر شهید رجایی، 
ایجاد زیرساخت ها در راستای توسعه 

ترانزیت، مدنظر قرار گرفته است.
دریایی  گردشگری  توسعه 

و ایجاد زیرساخت های مسافری
یداللهی با اشاره به اینکه در راستای 
توســعه اقتصاد دریامحور و توجه به 
اقتصــاد مردمی، مقوله گردشــگری 
دریایی و ایجاد زیرساخت های حمل و 
نقل  مسافری، مدنظر قرار گرفته است، 
اظهار داشت: هم در بنادر شمالی و هم 
در بنادر جنوبی این مسئله مورد توجه 
قرار گرفته اســت و فعالیت ها در بنادر 
هرمز، نخل ناخدا و بندر حقانی به عنوان 

قطب گردشگری پیش می رود.

گــروه اقتصادی - غــام نبی 
فیضی چکاب، استاد حقوق دانشگاه 
عامه طباطبایــی گفت: برای تدوین 
لایحــه تجارت نظــرات حقوقدانان 
را نگرفتنــد، در نتیجه از نظر حقوقی، 
اشکالات فراوانی دارد و از نظر اجرایی 
نیز مشــکاتی را برای مــردم و قوه 
قضائیه به وجود خواهد آورد. امیدوارم 
که شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام موجباتی را فراهم کنند 
که ایــن لایحه نهایی نشــود. قدمت 
قانون تجارت ایران به ۱۰۰ سال پیش 
برمی گردد. با توجه به این که تحولاتی 
در عرصــخ تجارت رخ داده اســت، 
حــدود ۲ دهه بود کــه قانون گذاران 
در پــی اصاح قانــون تجارت بودند 
و در نهایت فروردین ماه امســال این 
قانون توســط مجلس تصویب شد اما 
خروجی این تاش ها نه تنها مشکلی را 
حل نمی کند بلکه باری بر دوش اقتصاد 

کشور و دستگاه قضا خواهد بود. غام 
نبی فیضــی چکاب، اســتاد حقوق 
دانشــگاه عامه طباطبایی، بخشی از 
ایــرادات وارده به قانــون تجارت را 
توضیح می دهد و اصاح این قانون را 

امری ضروری می داند.
ایرادات لایحه قانون تجارت 
در رسیدگی، در صدور و اجرای 

حکم اختلاف ایجاد می کند
وی شــرایط اصلی قانون گذاری 
را بیــان می کنــد: »از شــرایط اصلی 
قانون گذاری این است که قانون، شفاف 
و غیرمبهم باشد و مردم در اجرا دچار 
اشکال نشــوند. وقتی که قانون مبهم 
است دادگاه ها مجبور می شوند، آرای 
متفاوتی صادر کنند. وقتی آرای متفاوتی 
صادر شــد دادگاه های تجدیدنظر نیز 
متفاوت صادر می کنند. بعد مجبوریم 
به محض این که این قانون اباغ شــود 
ظرف ۶ ماه ۱۰ رأی وحدت رویه داشته 

باشیم. رأی وحدت رویه هم نمی تواند 
مشــکل قانونی را حل کند که از نظر 
مبانی بی بنیان و بی ثبات است. بنابراین 
در رسیدگی، صدور حکم، اثر حکم، 
اجرا اختاف ایجاد می کند، تجارت را 
برهم می ریزد. بعد مجبوریم دوباره به 
همین قانون ۱۰ تــا اصاحیه بزنیم و 

بدتر از همیشه می شود.«
بــرای قانــون تجــارت از 
حقوقدانان و اهل فن نظرخواهی 

نشده است!
این استاد حقوق دانشگاه عامه 
در پاســخ به این ســؤال که آیا فعالان 
بخش خصوصــی در تصویب قانون 
تجارت نظــر دادند، می گوید: »لایحه 
ســال ۱۳۸۴ که دولت داده بود بخش 
خصوصی، بخش عمومی، حسابرسان 
خبره، شــورای هماهنگــی بانک ها، 
بنگاه دارها، اتاق بازرگانی، همه نماینده 
داشتند، مشارکت داشتند و خیلی هم 

خوب بود؛ اما قســمت هایی که بعداً 
خودشان اقداماتی کردند معلوم نیست 
کــدام خَیرِی این کار را کرده اســت 
نظرات حقوقدانان و اهل فن را نگرفته 
اســت. در نتیجه هم از نظر تئوریک و 
مبانی تئوریک غلط درآمده است، هم 
از نظــر اجرایی و لوازم و توابعی که در 
عمل می تواند رخ بدهد مشکل دارد.«

فیضی چکاب در پاســخ به این 
ســؤال که آیا اتــاق بازرگانی از تجار 
حمایت می کنــد، می گویــد: »اتاق 
بازرگانــی متشــکل از تجار اســت، 
اعضای هیئت رئیســه منتخب تجار 
هســتند. آن ها دوست دارند حمایت 
کنند ولی بحث این است که حتی این 
اصاح جدیدی که الان داریم صحبت 
می کنیــم که در ۲۸ فروردین امســال 
تصویب شد، نظر اتاق بازرگانی را هم 
نگرفتنــد که بعد باید از تجار حمایت 

کند یا خیر.«

روش دفتر ثبت تجارتی دور 
باطل است!

این استاد حقوق دانشگاه عامه 
به خطر افتادن امنیت سرمایه گذاری را 
مطرح می کند: »امنیت سرمایه گذاری 
ممکن اســت به خطر بیفتد از جهت 
این کــه تاجر می گوید من ثباتی ندارم 
اصاً نمی داند کــه تکالیف تاجر چه 
اســت. در این قانون اســم تکالیف را 
امتیاز گذاشته اســت. تعهدات تاجر 
تعیین و تکلیف منضبطی نشده است. 
رابطه پارادوکسال است مثاً از آن طرف 
می گوید برای این که شما بتوانید گروه 
اقتصادی ایجاد کنید باید اسم خودتان 
را در دفتر ثبت تجارتی ثبت کرده باشید 
بعــد از آن طرف دفتــر ثبت تجارتی 
می گوید باید سابقه چنین فعالیت هایی 
را داشته باشــید. می خواهم ثبت کنم 
باید سابقه داشته باشم پس نمی کنید از 
آن طرف هم می گویی برای این که این 

کارهــا را کنی باید ثبت بکنی، این که 
دور باطل است!« فیضی چکاب مشکل 
دیگــری را بیان می کند: »یکی دیگر از 
ایرادات تعداد زیاد شرکت هایی است 
که آورده اســت. در لایحه دولت سال 
۱۳۸۴ مثاً شرکت های مختلف نسبی، 
مختلط سهامی، شــرکت هایی که در 
ماده ۲۰ قانون تجارت آمده است ولی 
اگر استعام بگیرید در این ۵۰ الی ۶۰ 
سال گذشته هرگز استفاده نشده است، 
این هــا را حذف کــرده بودیم. الان نه 
تنهــا این ها را اضافه کردند، یک تعداد 
زیادی شرکت های دیگر هم آوردند که 
جای آن ها هم حتی این جا نیســت. به 
نظر می رســد که خیلی منسجم، پخته 
و قوی کار نشــده است و این در شأن 
بازار تجاری ایــران، مراجع قضایی و 
رسیدگی های قضایی و تجاری ایران 
نیســت باید بهتر از این هــا می بود و 

می تواند باشد.«

لزوم استفاده از متخصصان 
عرصه تجارت در تدوین قانون

این استاد حقوق دانشگاه عامه 
در پایان می گوید: » اول این که از همه 
دســت اندرکاران تدوین و تصویب 
ایــن لایحه و نهایی کردن آن خواهش 
می کنــم که به مســئله بــه صورت 
بحث ملی نگاه کنند بخشــی نگری و 
جزئی نگری نشود. جناحی فکر نکنیم؛ 
مثاً بنگاه دارها فکر نکنند، منافع ما چه 
می شــود یا حمل ونقل چی ها نگویند 

منافع حمل و نقل چی ها چه می شود. 
دوم این که هم به مبانی تئوریک 
توجــه شــود و از متخصصان حقوق 
تجارت اســتفاده کنند، هــم به مبانی 
عملی توجه شــود و از تجار و بخش 
اتاق بازرگانی و... نیز استفاده شود. از 
همه مهم تــر این که برگردیم به لایحه 
ســال ۱۳۸۴ دولت که تقدیم کرده بود 
و بعد اصاحاتی که الان لازم اســت 

و نــکات خیلی خوبــی هم که همین 
قانون جدیــد ایجاد کرده را می توانیم 
به آن لایحه ۱۳۸۴ اضافه کنیم.« فیضی 
چکاب پیشــنهاد می دهد: »پیشــنهاد 
مــن این اســت که شــورای محترم 
نگهبان و مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام موجباتــی را فراهم کنند که این 
لایحــه نهایی نشــود. آن وقت از یک 
فرصــت خــوب خیرخواهانه ای که 
ایجاد می شود اســتفاده کنند و لایحه 
ســال ۱۳۸۴ را مبنا قرار دهند. نکات 
و مباحث بســیار خوبی استفاده کنند 
که قانون جدید سال ۱۴۰۳ این قانون 
آورده اســت و در لایحۀ ۱۳۸۴ منتقل 
کنند. آن پختگی و قوامی را از دســت 
ندهند کــه عبــارات و اصطاحات 
لایحه سال ۱۳۸۴ دارد. در این صورت 
می شود خیلی زود این مسئله را جمع 
کرد و ان شــاالله یک قانون پیشرفته و 

خوبی داشته باشیم.«

فرصت های سرمایه گذاری برای بخش خصوصی در بنادر ایران اعلام شد

در تصمیم گیــری درباره ایــن موضوعات باید همه 
مسائل را با هم و در یک بسته دیدید وگرنه عملا باعث 
وارد آوردن یــک صدمه دیگر به قــدرت خرید مردم 
می شــود. به نظر من، نباید به این موضوعات، ساده 
نــگاه کرد. برخی می گویند قیمــت بنزین را به قیمت 
منطقه برســانید تا قاچاق نشــود. این حرف درست 
اســت اما اثر تورمی آن را که نمی شــود کتمان کرد. 
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